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Mzdy v IT oborech  
prudce rostou
Kvůli velkému nedostatku 
IT expertů rostou mzdy 
v tomto sektoru rychleji 
než celorepublikový prů-
měr. Zatímco loni rostly 
podle statistiků nominální 
mzdy o 4,3 procenta, ná-
stupní platy v IT se zvýšily 
o deset procent. str. 6

Volby ve Francii zlevnily  
firmám zajištění
Volby francouzské hlavy 
státu firmám zlevnily zajiš-
tění proti pohybům koruny. 
Obavy evropských investo-
rů dočasně oslabily českou 
měnu natolik, že uzavření 
pojistky proti případnému 
propadu tržeb z eurozóny 
vyšlo koncem týdne levněji 
než v závěru éry devizo-
vých intervencí. str. 6

Trump Armény zklamal 
a Turky si nezískal
Při vzpomínce na masakr 
Arménů za první světové 
války se americký prezi-
dent vyhnul slovu genoci-
da. Rozzlobil tím vlivnou 
arménskou menšinu 
v USA. Nakonec jeho projev 
kvůli „chybné definici“ kri-
tizovalo i Turecko. str. 10

Krátce

Miliardy v síti
Kybernetické útoky  

řešíme dennodenně,  
říká vrchní státní  

ajťák Alan Ilczyszyn.
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JIŘÍ DOLEJŠ:

zatímco u nás někteří rádoby 
levičáci šilhají po Le Penové, 
francouzští komunisté raději 
Macrona než nacionalisty.

twitter.com/e15news

Kdo jsou 
největší hráči 
v českých 
realitách? 
Čtěte v novém 
magazínu E15 
Premium,  
který vyšel 24. dubna.
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Ředitelství silnic a dálnic 
nemůže pokračovat ve stavbě 
dálnice D11 od Hradce Králové 

na sever. Vydání stavebního 
povolení pro sedmikilometrový 

úsek od Smiřic k Jaroměři 
zablokoval spor o pozemky 

mezi státem a církví. 
Stavba za téměř 

čtyři miliardy má 
přitom začít letos. 

BYZNYS / str. 4

Církev  
blokuje 
dostavbu D11

http://www.e15.cz/magaziny
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Drž hubu a dluh!
Dokonce i Pražané pomalu začínají chápat, 
že opticky nízká úroková sazba není vše, pokud 
čtverec pod sporákem vyjde v pražském bytě 
na trojnásobek průměrné mzdy v zemi. Hypotéka 
je v Česku úzus, který podle mnoha patologických 
konformistů patří k dobrému vychování, podle 
mnoha šéfů utužuje na českých lowcostových pra-
covištích žádoucí morálku modelu master–slave, 
a co více, nabízí Čechům lákavé alibi, pokud jde 
o davové hořekování nad životem. Přes všechny 
tyto nesporné argumenty pro stabilitu společnosti 
zlatá éra půjček na byty prostě končí. Za první 
kvartál se prodalo méně bytů než loni. Bohudík.

Nevěř bližnímu svému, pokud to není… zaměst-
nanec autobazaru. Zatímco ti z bližních, kteří 
se nehonosí logem některé z třípísmenných stájí 
pražských kšeftů s ojetinami, jsou při prodeji auta 
sousedovi ochotni popřít v sobě i ty poslední ná-
znaky humanity, páni bazarníci, kteří jako bájní 
fénixové povstali z tepláků do košil, jsou skuteč-
nými novodobými obhájci poctivosti. Základní 
sdělení bazarnických tiskovek je vždycky stejné. 
Nevěř Čechům, vsaď na britsko-polské spekulanty.

Nepřiměřenou hypotékou a drahou půjčkou 
na auto obtížený Čech se musí někde odreagovat. 
Není lepší ventil než pravidelné jarní zprávy o od-
vodu bankovních dividend zahraničním matkám. 
O bezmála dvaceti miliardách, které pošlou ven 
komerčka a spořka, se tak v hospodách povedou 
debaty ještě týdny. Inu, nemáme to lehké.

n Ministr zdravotnic-
tví Ludvík přesvědčil 
poslance, aby podpořili 
změnu řízení fakultních 
nemocnic. Lhůty jsou 
šibeniční, poslanci chtějí 
návrh měnit.

Adéla Čabanová

Poslanci začali projednávat 
návrh na transformaci fakult-
ních nemocnic na novou právní 
formu. Návrh ODS na zamítnutí 
návrhu neprošel, budou se jím 
tedy zabývat poslanecké výbory. 
Schválení ale zdaleka jisté nemá.

Ministr zdravotnictví Miloslav 
Ludvík (ČSSD), dlouholetý ředi-
tel největší fakultní nemocnice 
Motol, navštívil téměř všechny 
poslanecké kluby, aby je přesvěd-
čil o podpoře návrhu. Zkrácení 
lhůt projednávání nenavrhoval. 
„Je to návrh zákona, který musí 
být prodiskutován, musí mít co 
nejširší shodu,“ připustil Ludvík.

Nemocnice se mají proměnit 
od ledna příštího roku. Jenže 
poslanci už avizují, že k návrhu 
budou mít pozměňovací návrhy. 
„Návrh přišel do sněmovny 
trošku pozdě,“ řekl 
poslanec TOP 09 
Leoš Heger, který 
celkově návrh 
podporuje. „Od-
státnění (ne-
mocnic) je více 
než žádoucí, ale 
jako vždy, ďábel je 
skryt v detailech,“ 
dodal Heger.

„Projednání nebude 
snadné, v návrhu už teď 
vidím několik problematických 
míst,“ uvedl předseda sněmovní-
ho zdravotního výboru Rostislav 
Vyzula (ANO). Nemusí se tedy 
stihnout projednat. Návrhy, kte-
ré nebudou uzavřené do výměny 
poslanců po volbách, spadnou 
pod stůl.

Podle poslance ODS Bohu-
slava Svobody je u tak zásadní 
normy nevhodné se ji snažit 

doladit poslaneckými pozměňo-
vacími návrhy. Na transformaci 
velkých nemocnic by proto podle 
něj měla pracovat až další vláda. 

„Je to úkol na celé volební 
období,“ uvedl Svobo-

da.
Vyjmenovaných 

deset fakultních 
nemocnic, které 
se mají změnit 
na univerzitní, 
má obrat přes 

50 miliard korun 
ročně. Návrh má 

zlepšit jejich řízení 
a dostat je z přímého 

politického vlivu. Jeden 
z problematických bodů je 
převedení státního majetku, se 
kterým dnes pracují fakultní ne-
mocnice, na univerzitní nemoc-
nice. Kritici mluví o privatizaci. 
Dnes nemůže fakultní nemocni-
ce svůj nepotřebný majetek zpe-
něžit, musí jej nejdřív nabídnout 
jiné státní organizaci. Nemá tak 
motivaci se majetku zbavovat. 
 NÁZORY str. 11

Transformace velkých 
nemocnic přichází  
podle poslanců pozdě

Protagonisté dne

Miloslav LUDVÍK

MINISTR ZDRAVOTNICTVÍ

Jan KROUPA

ŠÉF ŘSD

Donald TRUMP

PREZIDENT USA

Ministrovo obcházení poslanců 
mělo úspěch a jeho zákon 
o fakultních nemocnicích poslali 
do dalšího kola projednávání.

str. 2

Vidina letošního zahájení stavby 
D11 mezi Smiřicemi a Jaroměří se 
silničářům vzdaluje kvůli sporu 
o pozemky mezi státem a církví.

str. 4

Prezidentovi se jeho projevem 
podařilo otrávit Armény i Turky. Pro 
jedny toho řekl málo, pro druhé 
až moc.

str. 10

Zápisník  
Jaroslava Bukovského

DO OBNOVY BEZLESÍ se na čtyřech plochách pustili správci šumavské-
ho národního parku. Lesníci na nich nekácejí plošně všechny stromy, ale 
vytvářejí mozaikovitou strukturu území se skupinkami stromů. Probírkou 
náletových dřevin tak správci částečně obnovují biotop se vzácnými 
druhy živočichů či rostlin. Obnovy bezlesí se provádějí mimo bezzásahové 
zóny parku, v případě na snímku se jedná o oblast kolem zaniklé osady 
Kepelské Zhůří.

PESTŘEJŠÍ ŠUMAVA
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Významných dnů bude  
o dva více 
Seznam významných českých 
dnů se zřejmě rozšíří o další 
dva. Nově by měl být 18. červen 
Dnem hrdinů druhého odboje, 
kteří se postavili nacismu. Dru-
hý má připomenout vyhlazení 
takzvaného terezínského ro-
dinného tábora v Osvětimi-Bře-
zince v noci na 9. března 1944. 
Doplnění zákona o státních 
svátcích schválila sněmovna. 

Ministerstvo doměří daň až 
třiceti loterijním firmám
Ministerstvo financí předalo 
Finanční správě podklady 
pro doměření daně u třiceti 
loterijních společností, které 
od začátku roku působily 
na českém trhu v rozporu 
s novým zákonem o hazardu. 
Pokud firmy podaly do vče-
rejška daňové přiznání za prv-
ní čtvrtletí, doměření daně se 
vyhnou. /čtk/

Krátce

Deset fakultních  
nemocnic, které se mají 
změnit na univerzitní,  

má roční obrat přes

50
miliard korun.



n Pojistka na vysta-
vené obrazy je vyšší, 
než tomu bylo u vý-
stavy umění z doby 
Karla IV.

Největší pojistnou hodno-
tu, jakou kdy měla výstava 
pořádaná Národní galerií 
v Praze, bude mít přehlídka 
německého malíře Gerhar-
da Richtera. Ode dneška je 
přístupná v paláci Kinských. 
Díla jsou pojištěna na vyšší 
sumu, než tomu bylo v pří-
padě loňské úspěšné výstavy 
děl z doby Karla IV. Pojist-
ná hodnota středověkých 
unikátů byla deset miliard 
korun, v případě nejdražšího 
žijícího malíře Richtera je to 
více. Uvedl to kurátor výsta-
vy a ředitel Národní galerie 

v Praze Jiří Fajt. Na výstavu 
jsou zapůjčena díla ze světo-
vých sbírek.

Součástí Richterovy pre-
zentace v ČR je dar jedné ze 
čtyř edic portrétů 48 mužů, 
na nichž Richter zachytil 
osobnosti světové politiky, 
vědy i kultury. Série vznikla 
jako olejomalby pro benát-
ské bienále v roce 1972, dnes 
existují čtyři autorské edice, 
z nichž jednu vlastní autor, 
jednu muzeum v Bruse-
lu, jednu londýnská Tate 
Modern a čtvrtou nyní získá 
Národní galerie. 

Richter je dnes malířem, 
jehož díla se prodávají za re-
kordní sumy. V březnu se 
za 20,4 milionu eur (551,3 mi-
lionu korun) vydražil jeho 
obraz Eisberg (Ledovec) 
a stal se nejdražší vydraže-

nou krajinomalbou. Aukční 
síň ho dražila s poznámkou, 
že je zažádáno o jeho vysta-
vení v Praze. „Výstavu doplní 
v jejím průběhu, jednáme 
s aukční síní o podmínkách 
zápůjčky,“ řekl Fajt. Obraz 
vydražil čínský sběratel.

V souvislosti s výstavou 
Richtera, která je součástí 
česko-německého jara, Fajt 
připomíná, že výstavní 
program Národní galerie 
financuje především ze sou-
kromých zdrojů. „Na výstavu 
Gerharda Richtera český stát 
nepřispěl jedinou korunou,“ 
řekl. Rozpočet Richterovy 
výstavy, do kterého se počítá 
i uvažovaných několik milio- 
nů ze zisku ze vstupného či 
prodeje katalogů, je podle 
něj mezi 25 až 30 miliony 
korun. /čtk/

V paláci Kinských vystavuje 
nejdražší žijící malíř
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Z CELÉHO SVĚTA. Na výstavu německého malíře Gerharda Richtera byla zapůjčena jeho díla z něko-
lika světových sbírek.
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Budovu pro japonskou 
technologickou firmu staví 
v Dolních Břežanech praž-
ské arcibiskupství. Firma 
Rigaku, která už v Česku 
spolupracuje s některými 
vědeckými a akademickými 
pracovišti, patří k velkým 
světovým výrobcům vědec-
ké zobrazovací techniky. 
V administrativní budově 
v Břežanech bude jen v ná-

jmu tak, jak to dělá i v dal-
ších zemích. 

Stavba by měla být do-
končena v prvním čtvrtletí 
příštího roku. O stavbě 
informoval zpravodaj obce, 
arcibiskupství zprávu 
potvrdilo, blíže stavbu ani 
výši investice ale nespecifi-
kovalo.

Poblíž břežanského pivo-
varu a budované stavby stojí 

zámek, který také patří praž-
skému arcibiskupství a který 
se od loňska rekonstruuje 
na hotel. Otevřen by měl být 
také v příštím roce. Arci-
biskupství do rekonstrukce 
budovy a obnovy části 
přilehlého parku investuje 
170 milionů korun. Čtyřhvěz-
dičkový hotel by měl mít asi 
40 převážně dvoulůžkových 
pokojů. /čtk/

Arcibiskupství postaví sídlo  
pro japonskou firmu 
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n Restituční spory 
zabrzdily také výstav-
bu obchvatu Olbra-
movic.

Jan Šindelář
 

Ředitelství silnic a dálnic 
řeší zásadní problém, neboť 
zatím nemůže pokračo-
vat ve stavbě dálnice D11 
severně od Hradce Králové. 
Vydání stavebního povole-
ní pro sedmikilometrový 
úsek od Smiřic k Jaroměři 
zablokoval spor o pozemky 
mezi státem a církví v rámci 
restitucí. Stavba za téměř 
čtyři miliardy korun je 
přitom určena k zahájení 
v letošním roce. 

„Na dohodu máme zhru-
ba čtyři měsíce. Pokud se 
to nepodaří, bude ohroženo 

letošní zahájení stavby,“ 
uvedl mluvčí ministerstva 
dopravy Tomáš Neřold. 
Jenže žádná dohoda se 
nerýsuje. Naopak spor mezi 
římskokatolickou církví 
a Státním pozemkovým 
úřadem dospěl k vrchnímu 
soudu, termín jednání ale 
zatím není určen. 

Předtím u Krajského sou-
du v Hradci Králové uspěla 
církev, což je pro silničáře 
horší varianta. Pozemko-
vý úřad by totiž v případě 
vítězství převedl pozemky 
na ŘSD rychle a bezplatně. 
Ministerstvo dopravy se 
dlouho upínalo k naději, 
že obě strany sporu dají 
souhlas s provedením stav-
by, a odblokují tak vydání 
stavebního povolení. Podle 
ministra Dana Ťoka bylo 
takové řešení s církví před-

jednáno. Vyrovnání by se 
následně řešilo po ukončení 
soudu. Jenže podle mluvčí-
ho Státního pozemkového 
úřadu Hynka Jordána tako-
vé řešení zákon neumožňu-
je, pokud běží žaloba. 

Deník E15 na toto téma 
oslovil církevní instituce 
od jaroměřské fary, která 
figuruje jako žalobce, přes 
královéhradecké biskupství 
až po pražské arcibiskup-
ství. Odpověděl jen jaroměř-
ský farář Jerzy Zieba s tím, 
že o problému neví. Existen-
ci sporu ale vedle rezortu 
dopravy potvrdili i mluvčí 
Vrchního soudu v Praze Jan 
Fořt a za SPÚ Hynek Jordán. 

Není ale důvodu se do-
mnívat, že by církev kvůli 
stavebnímu povolení chtěla 
stahovat žalobu v době, kdy 
tahá za delší konec provazu. 

Spor s církví zablokoval D11

• D6 obchvat Lubence – ke stavebnímu povolení chybí jeden list 
vlastnictví, na pozemku je zástava řešená žalobou

• I/11 Ostrava prodloužená Rudná – k dokončení stavby chybějí tři 
stovky metrů, věcné břemeno práva chůze bylo podle ministerstva 
dopravy zapsáno protizákonně

• D3 Hodějovice–Třebonín – požadavek soukromé firmy na směnu 
komerčního areálu za jiný komerční areál je podle rezortu 
v rozporu se zákonem 

• D55 Otrokovice JV obchvat – ke stavebnímu povolení chybí 
jeden list vlastnictví, vyvlastnění soukromých osob se protahuje

Vybrané stavby brzděné  
pozemkovými spory

Pozemky na dvou listech 
vlastnictví jí historicky pa-
třily, navíc v první instanci 
soud vyhrála. Po určení 
vlastnictví tak stát mohou 
čekat zdlouhavé tahanice 
v podobě jednání o výkupu 
či vyvlastnění. 

Dálnice D11 přitom podle 
ministerstva dopravy není 
jediným příkladem, kde 
restituční spory blokují 
důležitou silniční stavbu. 
Stejně je na tom například 
obchvat středočeských 
Olbramovic.

n Ministr dopravy 
Dan Ťok chce pro-
sadit změny sta-
vebního zákona, jež 
státu umožní zrychlit 
výstavbu. Zatím je to 
ale marná snaha.

 Pomůže vám v pozem-
kové přípravě velkých sta-
veb velká novela stavební-
ho zákona, která nedávno 
prošla sněmovnou?
To, co prošlo sněmovnou, 
nám pomůže jen velmi 

málo. Bylo to neuvěřitelné 
politikaření. My jsme před-
ložili pozměňovací návrhy, 
které by velmi pomohly. 
Bohužel neprošly. 
 

 Co jste navrhovali? 
Například zavedení institu-
tu předčasné držby. To zna-
mená, že stát by mohl začít 
přípravné práce a stavbu 
na pozemku, který je určen 
k vyvlastnění. Vyrovnání 
s majitelem by pak násle-
dovalo. Rovněž jsme chtěli 
zrušit odkladný účinek 
žaloby proti vyvlastnění. 

  Nebylo by to proti-
ústavní, něco na úrovni 
znárodnění?
To v žádném případě. Byl 
by to výjimečný nástroj pro 
speciální případy, u kte-
rých stát vyjádřil veřejný 
zájem. A ten má každý stát. 
Současná právní úprava 
vede k tomu, že jestliže chce 
někdo dělat kverulanta 
a vydělat, tak má veškerou 
právní podporu. My chceme 
udělat to, co udělali v Pol-
sku před Eurem 2012, co je 
v německých zákonech – 
tedy že vyvlastnění ve veřej-

ném zájmu je jednoduché 
a automatické.

  Není odpor majitelů lo-
gický? Kdo vydrží, dostane 
většinou lépe zaplaceno?
Ano, to se stává. Uvědomuji 
si, že je nespravedlivé, když 
lidé dostanou za metr čtve-
reční rozdílné ceny. Do bu-
doucna bych chtěl, aby 
v českém právním řádu bylo 
možné určit cenu pozemků 
na celé stavbě stejnou. 
 

 Vaše ANO ovládá mini-
sterstvo pro místní rozvoj. 

Proč tyto změny nešly 
rovnou z ministerstva, 
ale jen jako pozměňovací 
návrhy?
Paní ministryně před-
kládala argumenty svého 
rezortu a převládl u ní 
úřední pohled. Její právníci 
jí řekli, že to může být pro-
tiústavní, na druhé straně 
ministr spravedlnosti říká, 
že je to v souladu s ústavou. 
Naše pozměňovací návrhy 
ANO podpořilo a pak už jen 
komunisté. Je vidět, že už se 
na to v rámci předvolebního 
boje všichni vykašlali. /sin/

Ťok: Novela zákona nám moc nepomůže
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STOP. Vydání stavebního 
povolení pro sedmiki-
lometrový úsek dálnice 
D11 od Smiřic k Jaroměři 
zablokoval spor o pozem-
ky mezi státem a církví 
v rámci restitucí. Stavba 
za téměř čtyři miliardy je 
přitom určena k zahájení 
v letošním roce.



Daniel Novák

Národní agentura pro 
informační a komunikační 
technologie bude již brzy 
vybírat nového ředitele. 
Řízením státního podniku 
s tržbami v řádu miliard, 
který provozuje komunikač-
ní sítě například pro Inte-
grovaný záchranný systém, 
je od podzimu pověřen Alan 
Ilczyszyn, někdejší vrcholo-
vý manažer ze soukromých 
IT korporací.  

„V současné době se 
dokončují podmínky výbě-
rového řízení, které bude 
vyhlášeno v řádu několika 
týdnů,“ sdělil Ondřej Krá-
toška z tiskového odboru 
ministerstva vnitra, pod 
které NAKIT spadá. 

Alan Ilczyszyn je ve vedení 
organizace od jejího vzniku 
na přelomu předloňského 
a loňského roku. Na podzim 

2016 byl pověřen řízením 
podniku poté, co dosavad-
ního šéfa Jana Přerovského 
odvolal náměstek ministra 
vnitra Jan Strouhal. 

Je přitom možné, že sou-
časný pověřený ředitel 
agentury v jejím 
čele zůstane. 
Deníku E15 
potvrdil, že 
se do výběro-
vého řízení 
rozhodně 
přihlásí. 

NAKIT 
začal naplno 
fungovat na za-
čátku loňského 
roku. Agentura převzala 
bývalý Odštěpný závod ICT 
České pošty  
s 370 zaměstnanci. Bývalý 
šéf Přerovský vedl právě 
tuto část pošty. 

NAKIT letos plánuje tržby 
kolem 1,4 miliardy korun 

a zisk v jednotkách milionů. 
Podnik zatím žije z IT zaká-
zek od mateřského minis-
terstva vnitra, které mu je 
může přidělovat na základě 
in-house výjimek, tedy bez 

soutěže. Do dvou let 
podnik plánuje 

tržby zhruba tři 
miliardy korun.

Současný 
šéf agentury 
Ilczyszyn 
přišel do stát-
ních služeb 

z korporací, 
jež se věnují 

mimo jiné roz-
voji internetových 

technologií. Působil 
v Telefónice O2, Siemensu 
a naposledy ve společnosti 
Alcatel-Lucent. Konflikt 
zájmů odmítá s tím, že by 
se stát bez IT specialistů ze 
soukromé sféry neobešel.  
 ROZHOVOR str. 12

NAKIT letos  
plánuje tržby 

 kolem 1,4 miliardy,  
ale do dvou let už zhruba

3
miliardy  

korun.

Administrativní budova banky se  zpětným 
nájmem, Mírové nám. 14/6, Litoměřice 

Výběrové řízení                               ukončení 1. kola: 9. 6. 2017

      Tomáš Doubrava, 604 297 021, 257 314 251
         tomasdoubrava@naxos.cz   www.naxos.cz

  Nejvyšší nabídce

Exkluzivně nabízíme k prodeji ban-
kovní dům na Mírovém náměstí v 
Litoměřicích, sousedící s Městkým 
úřadem. V domě je umístěna poboč-
ka České spořitelny, která zůstává po 
prodeji, v 1 a 2 NP, ve zpětném ná-
jmu. Nájemní smlouva bude koncipo-
vána na 7 let, s možností prodloužení 
o dalších 5 + 5 let. Budoucí výnos 
ve výši 840.000,- Kč/rok + potenciál 
volných prostor. Plocha pozemku: 
416 m2. Podlahová plocha: 1.044 m2.

270536/10� inzerce

www.E15.cz | 5 |

Vnitro vypíše soutěž 
na šéfa státního IT

PARDUBICKÁ ERA, výrobce pasivních radarů a letových systémů, dokončila svou novou centrálu 
a vývojové centrum za 250 milionů korun. Stavba díla, na kterém architekti spolupracovali se 
zaměstnanci, začala v létě 2015 a trvala osmnáct měsíců. ERA dodává radarové systémy pro civilní 
i vojenský sektor do 61 zemí světa. 

SÍDLO ZA ČTVRT MILIARDY
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Carsharing funguje, 
sdílených aut přibývá
Lidé sdílejí stále více auto-
mobilů, v nabídce carsha-
ringových společností je 
teď 344 vozů, meziročně 
o 130 více. Sdílená vozidla 
využívají lidé, kteří nechtějí 
auto vlastnit, ale jen občas 
užívat. Do konce roku by 
mohlo přibýt dalších sto 
vozů, uvedl předseda Aso-
ciace českého carsharingu 
Stanislav Kutáček.

Uvedené číslo zahrnu-
je auta carsharingových 
společností, nikoli vozy 
vlastněné soukromými 
majiteli, kteří je půjčují 
prostřednictvím mobilních 
aplikací, jako jsou SmileCar 
či HoppyGo. Spolu s nimi 
může být v Česku až pět set 
sdílených vozidel. 

Klasický model teď vy-
padá tak, že firma vlastnící 
vozidla má své zákazníky, 
kteří si auta půjčují. Klientů 
jsou podle odhadů až čtyři 
tisíce. Je to tedy zatím malý 
trh, který v současnosti 
ovládá čtveřice společnos-
tí, Autonapůl, CAR4WAY, 
Ajo a emuj. Poslední firma 
se zaměřuje na půjčování 
elektromobilů.

Podle Kutáčka je pouze 
otázkou času, kdy na tu-
zemský trh vstoupí silný 
mezinárodní hráč. V úvahu 
přicházejí americký Zipcar 
působící například v Ně-
mecku a Rakousku nebo ně-
mecký Car2Go, který český 
trh dlouhodobě sleduje. 
/čtk/ Více E15.cz

Bankéři: Ekonomika 
poroste o 2,6 procenta
Česká bankovní asociace 
v aktualizované prognóze 
ponechala odhad letošního 
růstu tuzemské ekonomiky 
na 2,6 procenta. Pro příští 
rok odhad růstu mírně 
zlepšila na 2,7 procenta. 
V loňském roce ekonomika 
rostla o 2,4 procenta. 

MOL klesly zisky i tržby 

Maďarské ropné skupině 
MOL loni klesl v Česku čistý 
zisk stejně jako tržby. Zisk 
činil 639 milionů korun 
a meziročně byl o pětinu 
nižší. Tržby klesly o třetinu 
na 40,2 miliardy korun. Fir-

ma upozornila, že výsledky 
jsou zkresleny akvizicemi, 
integrací a fúzí čtyř společ-
ností. 

Dovolenkáři nejvíce 
žádají Itálii a Egypt
Předprodeje zájezdů 
na léto jsou letos vyšší až 
o osmdesát procent oproti 
loňskému roku. Největší 
meziroční nárůst zájmu 
cestovní kanceláře evidují 
v případě Itálie a Egypta. 
Roste také obliba cestování 
autem po Evropě. Chorvat-
sko jako nejpopulárnější 
destinace českých turistů 
letos podraží. Uvedla to 
Asociace cestovních kance-
láří. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/carsharing-se-v-cesku-ujal-pocet-sdilenych-aut-roste-1331646
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n Pojistka proti silné 
koruně se díky pre-
zidentskému klání 
ve Francii dala uzavřít 
levněji než za devizo-
vých intervencí.

Jaroslav Bukovský

Volby francouzské hlavy stá-
tu nabídly českým firmám 
dobrý obchod. Podstatně 
totiž zlevnily zajištění proti 
pohybům koruny. Obavy ev-
ropských investorů spojené 
se sázkami Francouzů totiž 
dočasně oslabily českou 

měnu natolik, že uzavření 
pojistky proti případnému 
propadu tržeb z eurozóny 
vyšlo koncem týdne 
firmy levněji než 
v závěru éry 
devizových 
intervencí. 
Tedy v obdo-
bí vrcholící 
kampaně 
domácích 
bank snažících 
se z trhu kur-
zového zajištění 
ukousnout co možná 
největší díl.

„Zajistit se těsně před 
francouzskými volbami bylo 

pro firmy levnější než po vět-
šinu prvního čtvrtletí i něko-

lika dnů předcházejících 
uvolnění koruny,“ 

uvádí analytik 
Komerční 

banky Marek 
Dřímal. Část 
investorů se 
totiž dočasně 
zbavila spe-

kulativních 
sázek v Evropě 

včetně české 
měny. Slabší měna 

v kombinaci s podstat-
ně menší mírou nervozity 
související s kurzem koruny 
připravila exportérům pro 

zajištění na příští léta laciné 
východisko. „Obdobně může 
firmám posloužit i případné 
další oslabení měny,“ dodává 
Dřímal.

Podle centrální banky bylo 
v okamžiku ukončení inter-
vencí zajištěno jen zhruba  
27 procent vývozu. Velká 
část firem totiž uzavření 
pojistky proti silné měně 
během hektického období 
v předvečer uvolnění koruny 
raději odložila. 

„Naše dosavadní zajištění 
skončilo koncem března, 
odhady expertů jsou přitom 
tak protichůdné a liší se vše-
mi směry, že naší strategií je 

Francouzské volby zlevnily  
českým firmám zajištění

se proti pohybům koruny 
vůči euru nezajišťovat,“ 
uvádí šéf potravinářského 
gigantu Bidfood. „Míříme 
spíše k přirozenému za-
jištění, kdy v celé skupině 
jako exportéři máme vedle 
pohledávek v cizí měně 
také určité závazky v této 
měně,“ vysvětluje Petra 
Jurásková z Třineckých 
železáren. 

Zájem o zajištění 
vývozu zesílil v posled-
ních měsících devizových 
intervencí a vyvrcholil 
koncem března, dokdy 
Česká národní banka 
přislíbila držet pevný kurz. 
Exportéry k tomu vedlo 
převládající očekávání 
finančních trhů, že koruna 
může po uvolnění prudce 
posílit. To se ovšem zatím 
nestalo, domácí měna je 
ve srovnání s kurzovým 
závazkem centrální banky 
silnější jen zhruba o půl 
procenta.

V okamžiku  
ukončení intervencí  
bylo proti pohybům  

koruny zajištěno jen asi

27 %
vývozu. 

DOPRAVCE REGIOJET chce od prosince se svými vlaky 
pendlovat mezi Prahou, Brnem a Vídní čtyřikrát denně. Firma 
Radima Jančury oznámila, že bude nejlevnější, ale cenu ne- 
upřesnila. Na trasu se chystá s rakouským partnerem GKB.

ČTYŘIKRÁT PRAHA–VÍDEŇ
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Arsen Lazarevič

Sektor IT představuje stále 
atraktivnější obor, mimo 
jiné také díky výraznému 
růstu mezd. Dokazují to data 
personální agentury Grafton 
Recruitment. 

„Kvůli velkému nedostatku 
IT expertů rostou mzdy v IT 
rychleji než celorepublikový 
průměr. Podle dat ČSÚ loni 
rostly nominální mzdy  
o 4,3 procenta, v IT ale sledu-
jeme růst nástupních mezd 
o deset procent. A dynamika 
je obdobná i letos,“ uvádí Ji-
tka Součková, marketingová 
ředitelka společnosti Grafton 
Recruitment s tím, že nejvíce 
si lidé z IT stále vydělají 
v Praze, ale Brno začíná met-
ropoli dohánět. 

Třeba ředitel IT si v Praze 
a Středočeském kraji přijde 
v průměru od 120 do 200 tisíc 
korun, v Jihomoravském kraji 
ale mzdy začínají od 80 tisíc 
a končí na 150 tisících. Atrak-
tivním oborem pro samotné 
vývojáře je především jazyk 
Java, kde si při nástupu v Pra-
ze mohou říct o 40 až 60 tisíc 
korun. Pokud mají pětileté 
zkušenosti, jejich nástupní 
mzda povyroste na 80 až  

110 tisíc korun. Mzdy vývojá-
řů Java v Brně jsou nižší, ale 
těsně za Prahou.  

Podle průzkumu rostou 
i požadavky na uchazeče. 
Znalost jednoho jazyka – an-
gličtiny – se stává standar-
dem, výhodou je znalost 
i druhého jazyka, nejlépe 
němčiny.  

Trendem je stále širší 
nabídka firemních benefitů. 
Vývojáři také musejí mít 
pocit, že jejich práce má 
smysl. „Češi chtějí být dobře 
zaplacení. Pokud ale mají 
v oborech nadstandardní 
mzdy, tak jen vysoké ohodno-
cení přestává stačit. Sleduji, 

že řada vývojářů opouští kor-
porátní firmy a chce se věno-
vat zajímavějším projektům 
s nějakým dopadem, často 
i v zahraničí,“ připomíná 
Tomáš Dombrovský, hlavní 
analytik společnosti LMC. 

IT obor ale přesto nezví-
tězil v růstu mezd. „Více 
rostly mzdy například 
u konstruktérů ve strojíren-
ství. Tam nástupní mzda 
meziročně vzrostla přibližně 
o šest tisíc na 39 tisíc korun. 
Percentuálně také více rostly 
mzdy u oborů, ve kterých se 
průměrná mzda pohybovala 
kolem minimální, “ dodává 
Dombrovský. 

Mzdy v IT prudce rostou. 
Brno dotahuje Prahu

Nástupní mzdy na pozice IT v Praze a Brně  
(v tisících korun)

Praha  
a Středočeský kraj

Jihomoravský  
kraj

ředitel IT 120–200 80–150  

manažer technické 
podpory 

80–100 60–90  

Java/C# vývojář  
(0 až 3 roky praxe)

40–60 45–60 

SW tester 40–70 30–60 

projektový manažer 70–130 50–70 

Pramen Grafton Recruitment
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n Maltské předsednic-
tví EU vzneslo zásadní 
příspěvek do debaty 
o budoucnosti azylové-
ho systému v unii.

Státy EU, jež nebudou chtít 
pomoci v migrační krizi 
převzetím celé své kvóty ža-
datelů o azyl, by v budoucnu 
mohly místo části z nich fi-
nančně či jinak přispět na ře-
šení společného problému 
s imigrací. Jako kompromis 
v přípravě reformy dublin-

ského systému, který v unii 
upravuje řešení azylových 
žádostí, to nyní navrhuje 
maltské předsednictví EU.

Pokud by stát převzal 
migrantů více, než je kvóta, 
získal by naopak za každého 
z nich dodatečné peníze. 
Návrh počítá se 60 tisíci eur 
v průběhu pěti let za každé-
ho žadatele. Stejnou částkou 
by se státy mohly vyplatit 
či místo toho „flexibilně“ 
přispět k ochraně hranice 
společenství jinak než přebí-
ráním uprchlíků tehdy, kdy 
naplní polovinu své kvóty. 

Šestistránkový maltský 
návrh předpokládá, že 
Evropská komise by situaci 
v členské zemi vyhodnotila 
ve chvíli, kdy by se podíl žada-
telů o azyl zvětšil o polovinu 
proti obvyklému stavu nebo 
když o to stát sám požádá. 
Pokud by unijní exekutiva 
došla k závěru, že se počet 
žadatelů skutečně zvýšil na 
150 procent obvyklé hodnoty, 
navrhne členským zemím 
svou představu řešení, tedy 
především počty migrantů 
k přerozdělení podle předem 
daného klíče. Státy se budou 

moci do dvou týdnů dobrovol-
ně shodnout na jiné podobě 
přerozdělení. Pokud se jim to 
nepodaří, bude ke schválení 
původního návrhu komise 

Země by se mohly z části kvót 
migrantů vyplatit, míní Malta

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,523

Čína 1 3,572

Dánsko 1 3,598

EMU 1 26,770

Chorvatsko 1 3,587

Japonsko 100 22,247

Kanada 1 18,100

Maďarsko 100 8,588

Norsko 1 2,874

Polsko 1 6,333

Rusko 100 43,881

Švédsko 1 2,788

Švýcarsko 1 24,728

Turecko 1 6,842

USA 1 24,580

Velká Británie 1 31,524

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 25. 4. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 89,70    0,62  

ČEZ 432,60    -0,64

Erste Bank 865,30    -0,25  

Fortuna 112,00    0,45  

Kofola 402,00    0,00  

KB 946,00    0,08  

Moneta 78,70    0,00  

O2 CR 296,90    0,95  

Pegas 838, 0,65  

Philip Mor. ČR 13 380,00    1,36  

TMR 670,00  0,00

Unipetrol 253,40    0,44  

VIG 631,40    0,38  

Celkový objem (v tisících korun) 756 710

Akcie na pražské burze 25. 4. 2017 

stačit jejich kvalifikovaná 
většina.

Maltský dokument se zabý-
vá i dalšími aspekty reformy 
evropského azylového sys-
tému. Zdůrazňuje například 
potřebu znemožňovat dru-
hotný pohyb žadatelů o azyl 
po území Evropské unie či 
potřebu rychlých procedur 
umožňujících rychle vracet 
ty, kdo na azyl v EU nárok 
nemají. /čtk/

Členské země EU včera v Lucemburku potvrdily směrnici zpřísňující 
kontrolu nad střelnými zbraněmi. Jde o poslední formální krok 
poté, co normu schválil Evropský parlament. Cílem směrnice bylo 
zabránit teroristům ve vyzbrojování, podle kritiků ale hlavně omezuje 
trh s legálně drženými zbraněmi a výrazně zasahuje do vnitřních 
záležitostí státu, což je v rozporu s právem EU. Česká vláda proti 
směrnici chystá žalobu.

Kontrola nad střelnými zbraněmi 
bude v EU přísnější

SEVERNÍ KOREA uspořádala včera při 
příležitosti 85. výročí založení své armá-
dy rozsáhlé vojenské cvičení s ostrými 
střelbami. V souvislosti s výročím spe-
kulovali zahraniční politici o možnosti 
dalšího severokorejského jaderného 
nebo raketového testu. O KLDR jako 
bezpečnostní hrozbě včera jednal tele-
fonicky prezident USA Donald Trump 
s německou kancléřkou Angelou Merke-
lovou. V Tokiu se sešel zvláštní americký 
zmocněnec Joseph Yun s jihokorejskými 
a japonskými partnery a do jihoko- 
rejského přístavu Pusan dorazila ame-
rická jaderná ponorka USS Michigan. 
Na snímku člen pobřežních ozbrojených 
sil pozoruje další americké plavidlo – 
torpédoborec USS Wayne E. Meyer.

KOREJSKÝ POLOOSTROV VE VARU
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McDonald’s

Americký řetězec restaurací rychlého občerstvení zvýšil v prvním 
čtvrtletí čistý zisk o osm procent na 1,21 miliardy dolarů. Hladce tak 
překonal odhady a díky vlivu přijatých opatření zlepšil i hospodaření 
na klíčovém americkém trhu. Akcie firmy díky tomu vystoupily na nový 
rekord, i když celosvětové tržby se za čtvrtletí snížily. 

Coca-Cola

Čistý zisk největšího světového výrobce nealkoholických nápojů 
v prvním čtvrtletí meziročně klesl o pětinu na 1,18 miliardy dolarů. Tržby 
společnosti se snížily o 11 procent na 9,1 miliardy dolarů. Pokles tak 
zaznamenaly již osmé čtvrtletí za sebou, překonaly však očekávání 
analytiků. Zisk na akcii klesl na 27 centů z 34 centů před rokem.

Volvo 

Čtvrtletní provozní zisk výrobce nákladních aut se zvýšil více, než se 
čekalo. Stoupl na sedm miliard švédských korun (19,5 miliardy českých) 
z loňských 4,5 miliardy za stejné období. Významně stoupla poptávka 
a firma těží i ze snížení nákladů. Objednávky nákladních aut meziročně 
vzrostly o 11 procent. Prodej nákladních aut v Evropě se loni vrátil 
na úroveň před začátkem finanční krize. /čtk/

Výsledky



n Příjmová nerovnost 
se zvyšuje dokonce  
i v Číně, byť cílem 
komunistů byl vždy 
pravý opak.

Karel Pučelík

Technologický pokrok 
a globalizace od roku 1980 
pomohly miliardě lidí 
z ohrožení chudobou. Dnes 
ale přispívají i k příjmové ne-
rovnosti, tvrdí studie MMF, 
a to nejen v rozvojových 
zemích. Ve vyspělých státech 
vzrostly příjmy nejbohatší 
části populace třikrát více 
než ostatním. 

Mezinárodně působící 
organizace přikládá fiskální 
politice velkou váhu. Fiskál-
ní a rozpočtová politika by se 
měla podle MMF zaměřovat 
na růst produktivity a snižo-
vání příjmových rozdílů, ne 
všechny státy na to slyší.

K redistribuci příjmů 
slouží zejména daně a trans-
fery. Nejmenší redistribuční 
efekt vykazují státy latinské 
Ameriky – Chile a Mexiko. 
Nízká redistribuce probí-
há i ve Spojených státech, 
kde je dramaticky rostoucí 
příjmová nerovnost jednou 
z hlavních příčin vysokého 
procenta obyvatel ohrože-
ných chudobou.  

Paradoxem je velká 
příjmová nerovnost v Číně. 
Ačkoli je země stále vedena 
rovnostářskou komunistic-
kou stranou, jedno procento 
tamních nejbohatších oby-
vatel získává třicet procent 
národních příjmů. 

Na opačném konci jsou 
skandinávské země. Nejvíce 
využívají své daně a trans-
fery k redistribuci v Dánsku 
a v Norsku. Z evropských 
ekonomik výrazně přeroz-
dělují i Slovinsko a Česko. 
To mezi zeměmi EU zaujímá 
místo hned za premian-
tem Dánskem. Potvrzují to 
také aktiální data OECD.  
 Více E15.cz

Rozdíly v příjmech rostou
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Schodek v eurozóně byl loni nejníže od finanční krize

Souhrnný rozpočtový deficit členských zemí eurozóny 
v loňském čtvrtém čtvrtletí klesl na 1,4 procenta HDP 
z 1,6 procenta v předchozích třech měsících. Dostal se tak 
na nejnižší úroveň od prvního čtvrtletí roku 2008 a po le-
tech úsporných opatření, kterými prošel zejména řecký 
rozpočet, se nacházel nejníže od světové finanční krize.

Česká spořitelna a Komerční banka vyplatí dividendy
Akcionáři České spořitelny schválili rozdělení loňského 
zisku a výplatu hrubé dividendy 76 korun na akcii. Také 
valná hromada Komerční banky schválila vyplacení 
dividend, a to za 7,6 miliardy, což činí 40 korun na akcii.

Norsko: Ropy a plynu je v Barentsově moři více

Norsko zdvojnásobilo odhad svých zásob ropy a plynu 
v Barentsově moři. Poprvé do něj zahrnulo dříve spornou 
oblast na hranici s Ruskem. Nový odhad hovoří o 2,8 mi- 
liardy kubíků ropy, což odpovídá 17,6 miliardy barelů. /čtk/

Krátce

www.acorus.cz

Výtěžek koncertu 
pro ACORUS 

na pomoc obětem 
domácího násilí.

Vstupenky 
v prodeji v síti 

TicketArt 
www.ticket-art.cz

BENEFIČNÍ KONCERT 
k 20. výročí centra ACORUS

Středa 3. května 2017, 19:00 hodin, Pražská křižovatka  

Předkapela The Conditionals

 Tomáš Klus

265729/14� inzerce

Navzdory konkurenci z USA 
a Blízkého východu plánuje 
ruský plynárenský gigant 
Gazprom nárůst svého 
podílu na trhu v EU. „Pokles 
produkce plynu v Severním 
moři i v dalších částech EU se 
stává velmi důležitým fakto-
rem,“ uvedl ředitel podniku 
Alexej Miller. „Tržní 
podíl Ruska díky 
tomu poroste,“ 
je přesvědčen.

Pozici 
Ruska na ev-
ropském 
trhu by měl 
podle Millera 
podpořit 
nový plynovod 
Nord Stream 2, 
který by měl vést 
i k poklesu tranzitu 
ruského plynu přes Ukrajinu. 
Plynovod vedoucí po dně 
Baltského moře z Ruska 
do Německa by měl zahájit 
provoz v roce 2019.

Gazprom v minulosti 
hrozil, že tranzit plynu přes 
Ukrajinu po zahájení provo-
zu plynovodu zcela zastaví, 
jakmile v roce 2020 vyprší 
příslušná tranzitní dohoda. 
Podle Millera by nicméně 
část plynu určeného evrop-
ským zákazníkům mohla 
přes Ukrajinu dál proudit. 

„Jsme připraveni jednat,“ 
řekl šéf Gazpromu. „Můžeme 
však hovořit jen o mnohem 
menších objemech, kolem 15 
miliard krychlových metrů 
ročně pro země hraničící 
s Ukrajinou,“ dodal.

Ukrajina má kapacity 
pro tranzit až 120 miliard 

krychlových metrů 
ruského plynu ročně. 

V minulosti byla 
hlavní trasou 

pro dodávky 
ruského plynu 
do Evropy, 
v poslední době 
se však Rusko 

kvůli neshodám 
snaží Ukrajinu 

obcházet. V důsled-
ku výstavby nových 

plynovodů Gazpromu tak 
v uplynulých letech tranzit 
přes Ukrajinu dosahoval 
pouze 50 až 80 miliard krych-
lových metrů ročně.

Gazprom nyní pokrývá 
zhruba třetinu spotřeby 
plynu v Evropě. Firma loni 
prodala evropským zákazní-
kům rekordních 179 miliard 
krychlových metrů plynu. 
Věří, že její dodávky do Ev-
ropy se mohou dál zvyšovat 
navzdory obavám Bruselu 
z nadměrné energetické 
závislosti na Rusku. /čtk/

Gazprom počítá 
s navýšením svého 
podílu na trhu EU

Ruský 
plynárenský gigant 

nyní pokrývá zhruba

třetinu
spotřeby plynu 

v Evropě.
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n Při vzpomínce 
na masakr Arménů 
za první světové války 
se americký prezident 
vyhnul slovu geno-
cida. Rozzlobil tím 
vlivnou arménskou 
menšinu v USA. Na-
konec ale jeho projev 
zkritizovalo i Turecko. 
Emoce navíc zjitřila 
premiéra kontro-
verzního filmu, který 
genocidu vykresluje.

Tomáš Stingl

Americký prezident to 
slovo neřekl. Turci i Arméni 
napjatě čekali, jak se Trump 
zachová během 102. výročí 
masakrů, při nichž za prv-
ní světové války zahynulo 
v tehdejší Osmanské říši 
1,5 milionu civilistů. Donald 
Trump v oficiálním prohlá-
šení zločin odsoudil, nepo-
užil ale označení genocida. 
Jde o vstřícné gesto vůči 
Turecku, které toto označení 
tvrdošíjně odmítá.

VELKÝ ZLOČIN JE MÁLO
Pro USA jsou důležité oba 
národy. Půlmilionová ar-
ménská komunita ve Spo-
jených státech má velký 
vliv na byznys a pocházejí 
z ní významní podnikate-

lé a finančníci. Turci jsou 
zase klíčovým spojencem 
Američanů v NATO při 
boji s Islámským státem, 
navíc jde o trh s 80 miliony 
obyvatel. Trump se poku-
sil při pondělním výročí 
vyjádřit šalamounsky tak, 
aby částečně vyhověl oběma 
národům.

„Vzpomínáme na ty, kdo 
trpěli během Meds Yeghern, 
jednom z nejhorších ma-
sových zločinů 20. století,“ 
uvedl americký prezident. 
Spojení Meds Yeghern 

neboli „velký zločin“ vychází 
z označení zmíněných ma-
sakrů v arménštině. Protože 
ale Trump výslovně neuvedl 
označení genocida, Armény 
nepotěšil. „Prezidentovo 
prohlášení zklamalo v otáz-
ce obrany lidských práv 
a neodpovídá americkým 
hodnotám. Představuje 
kapitulaci před tureckým 
autoritářstvím, které bude 
stát další lidské životy,“ 
uvedl Anthony Barsamian 
z organizace Arménsko-
-americké shromáždění.

MÁ TO BÝT PROPAGANDA
Trump se ale nezavděčil 
ani Turkům. Jejich minis-
terstvo zahraničí vyjádření 
odmítlo s tím, že obsahovalo 
„chybné definice vycházející 
z informačního znečištění 
vytvořeného během let 
arménskými kruhy ve Spo-
jených státech propagandi-
stickými metodami“. Sama 
Ankara definuje masakry 
z roku 1915 jako „politová-
níhodné incidenty, které se 
staly v podmínkách první 
světové války“.

Trump Armény zklamal 
a Turky si nezískal

Které Porsche 911je úplně nejlepší?
Velký srovnávací test

Speciál Auto Tipu o veteránech a youngtimerech

PRÁVĚ V PRODEJI

NAVÍC: 
• CHEVROLET CORVETTE 1962

• TEST 7LITROVÝCH KORÁBŮ
MERCEDES 450 SEL, CADILLAC FLEETWOOD 60 SPECIAL,

PONTIAC CATALINA SAFARI A ISO GRIFO 7 LITRI 

A DALŠÍ NA 132 STRANÁCH

264742/135 inzerce

NEZAPOMENOU. Takhle to vypadalo, když demonstranti před tureckým konzulátem v kalifornském 
Los Angeles připomínali 102. výročí arménské genocidy v Osmanské říši.
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Trump se může snažit 
připravit si dobrou půdu pro 
první osobní jednání s turec-
kým protějškem Erdoganem. 
S ním se má setkat v půlce 
května ve Washingtonu. 
Americký prezident mu mi-
nulý týden telefonoval s gra-
tulací k vítězství v referendu, 
které posílilo Erdoganovy 
pravomoci. 

Vraždění civilistů, které 
se odehrávalo na území teh-
dejší Osmanské říše v prů-
běhu roku 1915, si Arméni 
připomínají každoročně 
24. dubna. Mezi země, které 
dosud oficiálně neuznaly, že 
šlo o genocidu, patří Česká 
republika. Ve Spojených 
státech byla i letos vzpomín-
ka doprovázena na několika 
místech protitureckými 
demonstracemi. 

K napětí přispěl i kontroverzní 
velkofilm The Promise, jehož 
premiéra ve Spojených 
státech byla záměrně 
načasována právě na výročí 
genocidy. Historický snímek 
o událostech z roku 1915 stál 
sto milionů dolarů a jeho 
vznik inicioval arménsko- 
-americký miliardář a filmový 
magnát Kirk Kerkorian, který 
se ovšem premiéry nedožil. 
Za tři dny v amerických 
kinech film utržil čtyři 
miliony dolarů a v prvním 
týdnu se hned zařadil mezi 
deset snímků s aktuálně 
největšími tržbami. V jeho 
propagaci se angažuje 
i modelka a podnikatelka 
Kim Kardashian, která 
patří k hlavním celebritám 
arménské komunity v USA.

Film za tři dny utržil  
čtyři miliony dolarů    



Investice  
a dárky pro 
vyvolené
Je hotovo, vláda rozhodla, 
jak naloží s rozpočtovým 
přebytkem z loňského 
roku. Ve více než měsíční 
přetahované mezi členy 
kabinetu zvítězil ministr 
financí Andrej Babiš, který 
za pomoci lidovců nakonec 
přetlačil socialisty. Jeho úřad 
tedy nebude nucen emito-
vat nové státní dluhopisy. 
To by musel udělat, pokud 
by vláda rozhodla, že suma 
dvaašedesáti miliard (právě 
tolik loni v eráru zbylo) se 
nyní má reálně využít.

Lidovci, kteří původně 
chtěli, aby se peníze daly 
na nové investice, obrátili. 
Jak říkají, přesvědčil je Ba-
bišův argument, že přebytek 
vlastně beztak neexistuje. 
Malou úlitbou za svou 
názorovou pružnost ale ne-
pohrdli. Jde zhruba o deset 
miliard korun, které by se 
měly ještě letos vyčlenit 
na opravy škol a nemocnic. 
Tolik k průběhu pondělního 
jednání vlády. 

Jenže státní závěrečný 
účet za rok 2016 neschvaluje 

kabinet, nýbrž sněmovna. Ta 
má konečné slovo, jen dolní 
komora parlamentu může 
rozhodnout, zda se přebytek, 
případně jeho část použije 
k financování výdajů státu 
v běžném rozpočtovém roce, 
tedy letos. Vládní návrh, 
zadní vrátka, která Sobotkův 
kabinet otevřel, poslanecký 
apetit utrácet jistě povzbudí. 
Ve sněmovně nejspíš vypuk-
ne pěkná mela. A ta zdaleka 
nemusí skončit u deseti 
miliard. Ale nepředbíhejme, 

třeba budou vládní poslanci 
ukáznění.

Potíže s kulatou sumou 
ovšem nastanou i v přípa-
dě, že se poslanci ovlád-
nou. Víceméně správně je 
předvídá správce státní 
pokladny, a tak si vydupal, že 
peníze z přebytku loňského 
rozpočtu bude možné dát 
na investice až na základě 
analýzy výdajů jednotlivých 
ministerstev. Důvod je zřej-
mý – skutečně existují do-
datečné projekty, které jsou 
tak důležité a tak kvalitně 

připravené, že stojí za zvý-
šení státního dluhu? Takže 
znovu. Placení dodatečných 
projektů znamená navýšení 
letošních výdajů státu a kaž- 
dý nový výdaj bude muset 
být hrazen dluhem. Vicepre-
miér také tvrdí, že minister-
stva, která budou investovat 
do dodatečných projektů, by 
měla prokázat čerpání peněz 
do poloviny letošního září. 
Jinak jim ministerstvo finan-
cí sníží rozpočtové výdaje 
na příští rok. Na to se dá říct 
jediné: Zlatý voči.

A když už jsme u státní-
ho rozpočtu a investování. 
V letošním prvním čtvrtletí 
jsou investice oproti loňské-
mu roku téměř o sedmdesát 
procent nižší. Ve výdajích 
státu jasně dominují neinves-
tiční, tedy provozní náklady. 
Peníze putují k příspěvkovým 
a neziskovým organizacím 
a dotují podniky. Dohromady 
je na provozní dotace pro 
neziskový sektor vyčleněno 
skoro čtrnáct a pro firmy 
sedmačtyřicet miliard korun. 
Zmíněných deset miliard, 
o které se hrdlili vládní poli-
tici, z tohoto pohledu vypadá 
jako prkotina. Nebo také jako 
konečně nějaká užitečná věc. 
Investovat by se přece mělo 
do dlouhodobého majetku. 
Přesto se nelze ubránit 
podezření, že z toho nakonec 
stejně budou předvolební 
dárky pro vyvolené. Kvůli 
kterým, a to neuškodí znovu 
zopakovat, se bude muset stát 
dále zadlužit.

Komentář

Jana Havligerová
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Tvář dne 

 Od zákona si slibujeme několik 
věcí, v první řadě to, že nemocnice 
dostanou šanci se nadechnout,

řekl k zákonu o univerzitních 
nemocnicích ministr zdravotnictví 
Miloslav Ludvík 
str. 2
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Každá změna dobrá?
To, jak dnes fungují fakultní nemocnice, nemůže nikdo 
soudný plně hájit. Některé se dlouhodobě topí ve ztrátách 
a jsou závislé na státních dotacích. Nejedna platí faktury 
celé měsíce po splatnosti, téměř všechny trápí vnitřní 
dluh. Výuka mediků funguje na dobré slovo, nemocnice 
nemají dobré podmínky pro financování z více zdrojů. 
Jsou přímo řízené ministerstvem zdravotnictví, o efektiv-
ním řízení a kontrole z této strany může být řeč jen stěží.

Přesto má návrh na transformaci fakultek, jak jej před-
kládá ministr Ludvík, řadu odpůrců. Není divu, když 
na připomínky měli lidé z oboru pár dní. S fakultkami je 
nutné něco udělat. To ale neznamená, že jakákoli změna 
bude k lepšímu. Chybí shoda na tom, jestli Ludvíkův návrh 
vůbec řeší hlavní problémy a zda spíše nevytváří nové. 
Nebude velká škoda, pokud Ludvík svůj milovaný návrh 
nestihne protlačit. Ministerstvo zdravotnictví pod vládou 
ČSSD mělo najít přijatelné řešení pro fakultní nemocnice 
výrazně dřív.
 Adéla Čabanová

Když mě přijmete ještě tento týden, jsem k mání za akční cenu 
199 korun za kilo!

Ve výdajích státu 
jasně dominují 
neinvestiční provozní 
náklady. Ve srovnání 
s nimi vypadá deset 
miliard na případné 
investice jako drobné.



 Založení státního 
podniku bylo pod 
silným tlakem 
soukromého sektoru, 
který nestál o to, aby 
takováto organizace 
vznikla.
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Kybernetické útoky 
řešíme dennodenně
n Komunikační sítě a vysokorychlostní 
internet byly v posledním roce horkým 
politickým tématem. I kvůli miliardám, 
které se kolem točí. Alan Ilczyszyn, 
šéf rok staré Národní agentury pro 
komunikační a informační technologie 
(NAKIT), přišel do státního podniku 
z korporátu. „Všude je spousta vlivů, 
všude je spousta zájmů,“ říká ve svém 
prvním velkém rozhovoru vrchní 
státní ajťák o styčných bodech veřejné 
a soukromé sféry. 

Daniel Novák

 Nedávno v médiích 
objevily se informace, že 
situace ve vašem podniku 
je poměrně neutěšená, a že 
organizace je téměř v roz-
kladu. Jak je to?
Článek vycházel z nějakých 
anonymních zdrojů a byl 
na hraně očerňování. Stačí 
se na celou věc ale podívat 
například skrz to, jestli 
k nám přicházejí odborníci 
ze soukromé i veřejné sféry. 
A to se nám zvláště v po-
slední době daří. Totéž platí 
o uzavřených kontraktech, 
úrovni poskytovaných slu-

žeb a dodržování termínů. To 
je nejlepší odpověď na ano-
nymní očerňování.  

 Již dříve jste uvedl, že 
komunikace NAKIT nebyla 
na začátku ideální. Co jste 
tím myslel?
Založení státního podniku 
bylo pod silným tlakem 
soukromého sektoru, který 
nestál o to, aby takováto or-
ganizace vznikla. Ještě když 
jsem působil jako poradce 
na ministerstvu vnitra, tak 
jsme byli v poměrně defen-
zivní pozici, věci se komuni-
kovaly relativně konzerva-
tivně. Dokážu si představit, 
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že jsme mohli výrazněji ří-
kat, že soukromému sektoru 
do jeho byznysu zasahovat 
nebudeme. Naší doménou je 
provozování systémů ve stát-
ní správě.

 Proč soukromý sektor 
nestál o vznik státního tele-
komunikačního podniku?
Bylo tu několik obav. Že se 
staneme standardním komu-
nikačním operátorem, že jim 
budeme brát byznys, který 
bychom dodávali napřímo, 
nebo že budeme narušovat 
hospodářskou soutěž.

 A děje se tak, nebo ne?
Když něco dodáváme, musí-
me prokázat ekonomickou 
výhodnost. Naše ceny se 
pohybují pod úrovní trhu. 
Proto byl NAKIT založen, 
aby poskytoval služby eko-
nomičtěji. Po roce fungování 
nás ale soukromý sektor 
začíná vnímat jako někoho, 
kdo dveře otevírá, kdy mů-
žeme zrychlit řadu projektů. 
Měli bychom se stát partnery 
soukromého sektoru a mys-
lím, že se nám to za ten rok 
podařilo. 
     

 Není problém v tom, že 
můžete dostávat zakázky 
bez výběrového řízení?
I v soukromé sféře máte 
v rámci holdingové struktu-
ry často nějakou dceřinou 
firmu, která pro vás reali-
zuje určité služby. Tady je 
to obdobné schéma. Zákon 
o veřejných zakázkách nám 
umožňuje dostávat zakáz-
ky od zadavatele na bázi 
výjimky in-house, tedy bez 
výběrového řízení. Musíte 
ale doložit ekonomickou 
výhodnost. Každá naše 
zakázka tedy prochází 
většinou dvěma znaleckými 
posudky. Situace je navíc 
taková, že nedostáváme vše, 
co ministerstvo vnitra v této 
oblasti dělá. Samozřejmě že 
zvláště v oblasti provozních 
systémů budeme chtít získat 
co největší objem zakázek. 
Pokud pak ale řešíme nějaké 
dodavatelské vztahy do sou-



kromé sféry, tak je tam vždy 
výběrové řízení.

 Co jste zatím po dobu 
své činnosti dokázali?
V loňském roce se nám pro 
ministerstvo vnitra podaři-
lo vybudovat a zprovoznit 
bezpečnostní dohledové 
centrum. To má chránit 
IT systémy rezortu před 
kybernetickými útoky. Právě 
v této oblasti se chceme 
výrazně profilovat. Kyber-
netické útoky se řeší denně. 
Provozujeme také mobilní 
síť pro složky integrovaného 
záchranného systému. To 
znamená vysílačky, které vi-
díte za pasy policistů, hasičů 
a záchranné služby. Provo-
zujeme rovněž ekonomický 
systém ministerstva vnitra 
a mnoho dalšího.
 

 Takže vnitro je hlavním 
zdrojem příjmů státního 
podniku?
V tuto chvíli je náš hlavní 
zákazník ministerstvo vni-
tra, jsme jejich organizace. 
Naše kompetence jsou ale 
poměrně široké, a pokud 
stát usoudí, že naše renomé 
je natolik dobré, že máme 
poskytovat služby i dalším 
státním složkám, tak to vel-
mi rádi uděláme. To by ostat-
ně přinášelo i větší úspory 
z rozsahu. Ale v horizontu 
nejbližších dvou let míříme 
jen na ministerstvo vnitra, 

protože nám to tak umožňu-
je zákonné vymezení.

 Kam se v tržbách plánu-
jete dostat?
Obrat na letošní rok plánu-
jeme asi 1,4 miliardy korun. 
Byli bychom rádi, když 
na konci roku 2019 budeme 
na dvojnásobku. Závisí to ale 
na tom, jakou škálu služeb 
budeme pro vnitro poskyto-
vat. Například jestli kromě 
provozu infrastruktury 
budeme pracovat také s daty. 
Co se týče zisku, tak nejsme 
typická státní správa. NAKIT 
je podnik, který si na sebe 
musí vydělat. Podle schvá-
leného plánu na letošní 
rok očekáváme pozitivní 
hospodářský výsledek v řádu 
několika milionů korun. 
 

 Přišel jste z korporátní-
ho světa do státních služeb. 
Je to velká změna?
Působil jsem ve velkých kor-
poracích typu Telefónica, Si-
emens nebo Alcatel a rozdílů 
příliš není. Všude je spousta 
vlivů, všude je spousta 
zájmů. V tom je státní správa 
korporátu hodně podobná. 
V obou těchto světech platí 
pravidlo, že dvacet procent 
zdrojů udělá osmdesát pro-
cent výkonu. Ale ostatních 
osmdesát procent zdrojů 
stejně potřebujete k tomu 
okolo. Některé věci se ale 
ve státním podniku prosa-

 Střet zájmů 
necítím. To bychom 
nebyli schopni 
najmout nikoho, 
protože zkušení 
lidé jsou často ze 
soukromého sektoru.
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Vystudoval 
Západočeskou 
univerzitu 
v Plzni. Působil 
na manažerských 
pozicích ve společnostech 
Telefónica O2, Siemens 
a Alcatel-Lucent. Od roku 2014 
byl do začátku předloňského 
roku poradcem ministra vnitra 
Milana Chovance (ČSSD). 
Ve vedení NAKIT je od jeho 
začátku. Řízením podniku je 
pověřený od listopadu 2016, 
kdy byl odvolán ředitel Jan 
Přerovský.  

Alan  
Ilczyszyn  (38)

zují lépe. Když jste opravdu 
aktivní a věci tlačíte, může 
se vám to podařit rychleji 
než v korporátní sféře. Vznik 
našeho podniku je toho 
příkladem. Jen musíte znát 
správné zájmové vlivy, od-
kud co vlastně přijde. V tom 
je to určitě jiné.

 Souvisela rychlost za-
ložení NAKIT s tím, že mi-
nisterstvo vnitra soupeřilo 
s ministerstvem průmyslu 
o kontrolu čtrnácti miliard 
korun určených na budo-
vání vysokorychlostního 
internetu?
Když se zakládal NAKIT, 
tak už bylo jasně vymezeno, 
že se touto oblastí zabývat 
nebudeme. Takže to roli 
nehrálo. Od vlády jsme do-
stali do vínku, že se budeme 
zaměřovat na neveřejné sítě, 
na kritické systémy, které si 
chce stát zejména z bezpeč-
nostních důvodů provozovat 

vlastními silami. NAKIT na-
víc není výmysl české vlády. 
Když se podíváte do jiných 
zemí, tak vidíte, že význam 
této oblasti je tak velký, 
že z pohledu dostupnosti 
vlastních zdrojů, bezpeč-
nosti a zajištění kontinuity 
vznikají podobné organizace 
v podstatě ve všech zemích 
Evropy.

 Vaším osobním téma-
tem ale vysokorychlostní 
internet vždycky byl?
S tématem vysokorychlost-
ního internetu jsem na mi-
nisterstvo vnitra přišel kvůli 
tomu, že jsem se jím zabýval 
v Alcatelu, který je v těchto 
projektech celosvětově velmi 
aktivní. Vybudování této 
infrastruktury dostupné pro 
všechny občany je základem 
dalšího rozvoje v oblasti ICT.

 Nejste teď kvůli dřívější-
mu působení v korporátní 
sféře ve střetu zájmů?
Střet zájmů necítím. Takto 
bychom nebyli schopni 
najmout nikoho, protože 
zkušení lidé jsou často ze 
soukromého sektoru. Je to 
debata o tom, jestli dříve 
musí být slepice nebo vejce. 
Když nemáte zkušenosti 
s IT světem, tak jak byste 
pro něj pak mohl na straně 
státu něco dělat? Navíc když 
chcete něco změnit, a nejen 
nadávat u piva, máte dvě 
možnosti. Buď vstoupíte 
do politiky, nebo se dáte 
do služeb nějaké odbornosti, 
v níž vás státní zpráva do-
káže vytěžit. Tímto směrem 
jsem se rozhodl jít.

 Můžete ale nabídkou od-
měn konkurovat soukromé 
sféře?
Není to jednoduché. Prochá-
zíme proto změnou hodno-
cení a odměňování. Zavá-
díme principy, které jsou 
běžné v soukromém sektoru. 
Peníze si u nás lidé jsou 
schopní vydělat, ale za před-
pokladu, že mají výkon. 
To znamená, že ti kvalitní 
s vysokým výkonem si u nás 
vydělají zajímavé peníze. 
Přesto pro nás ve mzdách 
nebude jednoduché konku-
rovat za každých okolností. 
Náš střednědobý cíl na příští 
dva tři roky je, abychom byli 
schopni na trhu nabídnout 
pro danou pozici zhruba 
medián pracovního trhu. Od-
borníky ovšem přitahujeme 
rovněž tím, že u nás můžou 
dělat na projektech, které 
jsou z hlediska velikosti 
a dopadu unikátní.

 V čem například?
Když by například infra-
struktura mobilní sítě pro 
záchranný systém nebyla 
dostupná, nebyli bychom 
schopni zajistit bezpečí 
občanů. Jste zodpovědný 
za to, že hasič i odněkud ze 
sklepa nebo ze střechy musí 
umět komunikovat s kolegy 
a že ochrání sebe i osoby, 
které jde zachránit. Z toho 
pohledu musíte budovat i ro-
bustnost systémů. V komerč-
ním světě je to hnané čistě 
ekonomikou, avšak stát to 
nedělá pro sebe, ale v koneč-
ném důsledku pro obyvatele. 
Narušení sítí, které provo-
zujeme, by mělo dramatické 
dopady. Díky jejich ochraně 
ovšem také přicházíme 
do kontaktu se zajímavými 
technologiemi.     

 Co NAKIT v nejbližších 
dvou třech letech čeká?
Rozhodně rozvoj a připojová-
ní dalších systémů kyberne-
tického dohledu. Z hlediska 
dalších klíčových projektů 
pro stát pomáháme budovat 
národní identitní autoritu. To 
je centrální systém, který po-
může autorizovat elektronic-
kou identitu občanů v rámci 
evropského nařízení eIDAS 
o elektronické identitě a no-
vých občanských průkazech. 
Bude to klíčový bod pro to, 
aby občané mohli v budouc-
nu komunikovat elektronicky 
se státní správou, aby nemu-
seli vstát od počítače a chodit 
na úřad, když nebudou chtít. 
Čeká nás také moderniza-
ce mobilní sítě pro složky 
integrovaného záchranného 
systému. Na úrovni minis-
terstva vnitra se chystá nová 
strategie, na které se NAKIT 
podílí a vlastní modernizace 
sítě by měl realizovat. 
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Raw

(komediální horor, Francie/Belgie, 
99 minut)
Scénář a režie: Julia 
Ducournauová
Hrají: Garance Marillierová, Ella 
Rumpfová, Rabah Nait Oufella
Hodnocení: 70 % Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). Provozuje CN INVEST, a. s., 

infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
REALITY  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ
V PRODEJI

Zakoupíte ve všech prodejnách Geco a Relay.

Jak bude vypadat 
metropole za 20 let
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n Francouzský horor 
se skandální pověstí 
Raw obsahuje pár 
nechutných scén, ale 
víc baví jako nadsaze-
ná originální alegorie 
dívčího dospívání.

Iva Přivřelová

Hororová komedie o kani-
balské vegetariánce Histor-
ky o lidech, kteří omdleli, 
případně zvraceli na promí-
tání, by mohly naznačovat, 
že je novinka Raw drsný 
horor obsahující šokující 

scény explicitního násilí. 
Takové filmy ale obvykle 
nezískávají ceny na festi-
valech, jako například loni 
v Cannes, kde měl premiéru 
debut mladé Francouzky 
Julie Ducournauové. A tak 
šokující a nechutný není 
ani Raw, až na několik scén, 
kde hlavní hrdinka zvrací 
vlasy, případně pojídá prst 
své sestry. Kontroverzní 
pověst Raw nedostatečně 
zdůrazňuje, jak moc osud 
probuzené kanibalské duše 
umí bavit. 

Příběh o šestnáctileté 
vegetariánce Justine, která 
během nováčkovských 

rituálů na veterinářské 
škole okusí syrové maso 
a začne jí vonět lidská krev, 
je předestřen s nadsázkou 
jako alegorie dívčího dospí-
vání, probuzené sexuality, 
vztahů na střední škole, 
vlivu rodinných dispozic, 
tlaku na dokonalou postavu 
či něčeho dalšího, co si 
v tom divák najde. Reži-
sérka nechce své významy 
nikomu nutit a své dílo jako 
dobrý art nechává otevřené 
interpretacím. 

Jako dobrý art Raw také 
působí svou energií a vizua-
litou. Z řady scén ční talent 
Ducournauové stvořit 

pohlcující atmosféru a hma-
tatelně přiblížit rozpoložení 
své protagonistky. Režisérce 
se také daří hladce kombi-
novat povedený ironický 
humor s přetrvávajícím 
pocitem nejistého ohrožení. 
Jako scenáristka by mohla 
snímek zkrátit, když se 
ve druhé polovině místo 
rozvíjení mnoha jeho témat 
začne jen opakovat.

Justine v přesvědčivém 
podání Garance Marilliero-
vé také na střední škole ne-
zažívá o moc víc než první 
setkání se sexem, alkoho-
lem, večírky a se šikanou 
a měla by zůstat méně zá-

hadná, když už má sympaticky 
reprezentovat emancipovanou, 
odvážnější puberťačku a typově 
jinou hrdinku hororů. Ovšem 
i když originální žánrová směs 
nenaplňuje ve všem své ambice, 
i tak má potenciál potěšit jako 
originální zákusek.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Krumlov 
nabídne téměř 
dvacet koncertů 
Mezinárodní hudební festival 
Český Krumlov, který se usku-
teční od 14. července do 
5. srpna, nabídne 19 koncertů 
různých žánrů. V prostorách 
českokrumlovského zámku 
vystoupí zahraniční i čeští 
interpreti na akci nabízející 
klasickou hudbu, muzikál, 
šanson i crossover. Na zahajo-
vacím operním galakoncertě 
vystoupí rumunská sopra-
nistka Angela Gheorghiuová 
a mexický tenorista Ramón 
Vargas.

Gheorghiuovou a Varga-
se doprovodí PKF – Prague 
Philharmonia pod vedením 
Leoše Svárovského. Zaznějí 
známé melodie z oper Nabu-
cco, La traviata, Romeo a Julie, 
Madama Butterfly, Carmen, 
Tosca, Rusalka a dalších děl 
s hudbou Giuseppa Verdiho, 
Charlese Gounouda, Giacoma 
Pucciniho, Georgese Bizeta či 
Antonína Dvořáka.

Tradiční osou festivalové 
dramaturgie jsou koncerty 
klasické hudby v prostorách 
Státního hradu a zámku Český 
Krumlov. Z velkých osobností 
klasické hudby se na 26. festi-
valovém ročníku představí na-
příklad violoncellista Mischa 
Maisky, španělský klavírista 
Javier Perianes nebo houslista 
Julian Rachlin.

Festival také připomene 
450. výročí narození Claudia 
Monteverdiho vystoupením 
souboru Cappella Mariana 
v Maškarním sále. /čtk/

n Křišťálový glóbus 
za mimořádný umě-
lecký přínos světové 
kinematografii letos 
na Mezinárodním 
filmovém festivalu 
v Karlových Varech 
získají filmový skla-
datel  James Newton 
Howard a britské 
filmařské duo Ken 
Loach a Paul Laverty.

Dušan Kütner

James Newton Howard se 
nejvíce proslavil hudbou 
k filmům Pretty Woman, 
Šestý smysl, Batman začíná 
nebo k sérii Hunger Games. 
Za hudbu k filmu Temný 
rytíř získal v roce 2009 spo-
lečně s Hansem Zimmerem 
i americkou cenu Grammy, 
vlastní i televizní oceně-
ní Emmy za titulní píseň 
k seriálu Gideon’s Crossing 
z roku 2000. Šestkrát byl 
nominován na Oscara.

Howard si přijede cenu 
osobně vyzvednout a bude 
řídit i slavnostní zahajovací 
koncert Českého národního 
symfonického orchestru, 
se kterým předvede hudbu 
k pokračování filmu Fantas-
tická zvířata a kde je najít.

Režisér Ken Loach a sce-
nárista Paul Laverty společ-
ně natočili dvanáct celove-
černích filmů a dva krátké 

snímky. Jejich počiny Zvedá 
se vítr z roku 2006 a loňský 
Já, Daniel Blake získaly 
Zlatou palmu na festivalu 
v Cannes. Laverty získal 
navíc i stejnou cenu za scé-
nář k jejich filmu Sladkých 
šestnáct z roku 2002. „Oba 
se zasloužili nejen o brit-
skou, ale skutečně i světo-
vou scénu,“ uvedl prezident 
festivalu Jiří Bartoška. Cena 
jim patří také proto, že se 
stali průkopníky britského 
sociálně realistického filmu 
s humanitním poselstvím.

Ken Loach se na festivalu 
ve Varech objevil poprvé 

již v roce 1970, kdy získal 
Velkou cenu festivalu 
za snímek Kes. Drama podle 
pořadatelů festivalu zařadil 
britský filmový institut 
mezi deset nejlepších brit-
ských snímků 20. století.

Mezi oceněnými budou 
i letos tuzemští umělci. 
Cenu prezidenta karlo-
varské přehlídky získá 
scenárista a režisér Václav 
Vorlíček, který krátce před 
červencovým festivalem 
oslaví kulaté osmdesátiny.

Také letos bude mít 
ve Varech premiéru nově di-
gitálně restaurovaný film ze 

„zlatého fondu“ tuzemské 
kinematografie, na který 
finančně přispívá Nadace 
české bijáky. Stal se jím 
oscarový Obchod na korze 
režiséra Elmara Klose, který 
je teprve pátým takto digi-
talizovaným filmem.

Chybět nebudou ani re-
trospektivy. Jedné z nich se 
dočká jeden z nejvýznam-
nějších japonských filmařů 
tvořící v první polovině 
minulého století Kendži Mi-
zoguči. Festival připomene 
i letošní sté výročí narození 
autora Limonádového Joea 
Jiřího Brdečky.

DRŽITEL GRAMMY. Za hudbu k filmu Temný rytíř získal James Newton Howard společně s Han-
sem Zimmerem americkou Grammy. Na karlovarském festivalu dostane Křišťálový glóbus.
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I horor může být komedií o dospívání

Vary ocení Howarda



Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). Provozuje CN INVEST, a. s., 
infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
REALITY  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ
V PRODEJI

Zakoupíte ve všech prodejnách Geco a Relay.

Jak bude vypadat 
metropole za 20 let
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Vědci zjistili, že...
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VČELÍ ROJENÍ. 
I v pouštních oblas-
tech se může dařit 
chovu včel. Na sním-
ku palestinští včelaři 
právě sbírají med 
na farmě u Rafahu 
v jižním Pásmu Gazy. 

n Kolonie vyšlechtě-
ných bakterií se staly 
nečekaným spojen-
cem člověka při proče-
sávání minových polí.
 
Marek Schwarzmann

Minová pole jsou nechtěným 
a nebezpečným dědictvím 
v poválečných oblastech, 
každoročně zabijí či zraní 
přes čtyři tisíce lidí. I přestože 
miny patří jako jedna z mála 
zbraní využívajících konvenč-
ní výbušninu mezi vojenské 
vybavení zakázané Ottawskou 
úmluvou, řada států a tero-

ristických organizací je stále 
aktivně používá, což vede 
k hlavnímu problému: jak se 

min po jejich nasazení zbavit 
a minimalizovat riziko ohro-
žení personálu? 

Jednou z častých odpovědí 
na tyto otázky jsou například 
standardní hledačky kovů, 
protiminové tanky, speciálně 
vycvičení psi, nebo dokonce 
potkani. Vědci z Hebrejské 
univerzity v Izraeli nyní přišli 
s využitím dalšího netradič-
ního prostředku – bakterií. 
Z min uložených dlouho 
v zemi totiž těkají plyny 
a hromadí se v půdě nad nimi. 
A právě tyto plynové kapsy 
mohou sloužit jako vyhledáva-
ná krmná složka pro speciálně 
geneticky upravenou bakterii, 
kterou vědci vypěstovali. 

Hlavní zvláštností 
nového druhu bakterie je 

to, že nejen vyhledává výše 
zmíněné výpary, ale hlavně 
se na nich množí a jemně 
při tom světélkuje. Toto 
světélkování pak je možné 
zachytit pomocí laseru. 
Pozice uložené miny je tímto 
odhalena a jejím směrem 
lze vypálit střelu s deakti-
vační náloží. Vše z bezpečné 
vzdálenosti. „Testy v reálných 
podmínkách ukázaly, že 
naše speciální biosenzory 
fungují více než dobře,“ tvrdí 
v časopisu Nature Biotech-
nology profesor Shimshom 
Belkin, který se podílel právě 
na genetickém inženýrství 
zmíněné bakterie.

… s hledáním min pomohou bakterie
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DALKOVÉ ODMINOVÁNÍ. Laserový skener, který je naladěn na vy-
hledávání jemného záření bakteriálních kolonií žijících nad minami.
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